
Folketingets Udvalg for Fødevarer, 
Landbrug og Fiskeri

København, den 24. februar 2010
Sagsnr.: 82
Dok.nr.: 61103

Folketingets Udvalg for Fødevarer, Landbrug og Fiskeri har i brev af 23.02.2010 stillet 
følgende spørgsmål nr. 41, som hermed besvares. Spørgsmålet er stillet i forbindelse 
med udvalgets behandling af lovforslag L 39 (forslag til lov om ændring af lov om 
landbrugsejendomme):

Spørgsmål 41:

”Ministeren bedes kommentere henvendelsen af 19/2-10 fra Aage V. Jensen Naturfond, 
jf. L 39 - bilag 19.”

Svar:

Aage V. Jensen Naturfond kritiserer i sin henvendelse reglen om, at det er en betingelse 
for aktie- og anpartsselskabers erhvervelse af landbrugsarealer til naturformål, at selska-
berne skal have et formål om at støtte almennyttige naturbeskyttelsesformål.

Jeg kan oplyse, at den foreslåede regel i lovens § 24 er en udvidelse af de eksisterende 
regler for fondes erhvervelse af arealer til naturformål. Der har hidtil været stillet krav 
om, at det kun er fonde, som har til formål at støtte almennyttige naturbeskyttelsesfor-
mål, der kan erhverve landbrugsarealer til naturformål. Med forslaget lægges der op til, 
at også foreninger og andre juridiske personer kan erhverve arealer til naturformål efter 
de samme retningslinjer. Det er således alle selskaber og foreninger, der er omfattet af 
denne regel, men det skal selvfølgelig ske i overensstemmelse med gældende selskabs-
lovgivning. Som ved de gældende regler for fonde stilles der bl.a. krav om, at de pågæl-
dende selskaber og fonde skal forhåndsgodkendes af FødevareErhverv, før de kan er-
hverve arealer til naturformål.

Med hensyn til spørgsmålet om personers erhvervelse af landbrugsarealer til naturformål
kan det oplyses, at personer kan erhverve hele landbrugsejendomme og frit udlægge dem 
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til naturformål uden nogen af de betingelser, der skal gælde efter lovens § 24. Det er 
korrekt, som Aage V. Jensen Naturfond anfører, at personer ikke umiddelbart kan er-
hverve delarealer til naturformål. 

Der vil dog ikke være noget til hinder for, at jordbrugskommissionerne ud fra en konkret 
vurdering vil kunne meddele tilladelse i sådanne situationer. Dette vil blive præciseret i 
det kommende landbrugslovscirkulære.

Jeg kan i øvrigt henvise til besvarelsen af spørgsmål 3 og 32, som også er kommentarer 
til henvendelser fra Aage V. Jensen Naturfond.

Henrik Høegh

/Søren Sørensen


